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Pável Márta 
Kérés 
Szeretném felhívni Olvasóink szíves figyelmét, hogy az alábbi felületeinken rendszeresen 
olvashatják írásainkat. Köszönjük!   Szívélyes üdvözlettel  
https://sasmarta.blogspot.com https://ufo-sas.blogspot.com https://isten-az-egyetlen-
remenyunk.blogspot.com 
https://tullepes.blogspot.com 
https://sasgondolat.blogspot.com 
https://aquila-sas.hu 
Ezeken az oldalakon vegyes témájú cikkeket közlünk, és így próbáljuk az emberek lelki 
színvonalát emelni. 
 
 
 

Pável Márta 

HALOTTAK NAPJA ELÉ, s UTÁNRA…  IMA hatékonysága és a SZA-

BADAKARAT KÉRDÉSE 
 

Ez az egész téma szellemi szférába tartozik, így bárdolatlan, csak anyagi 
szemléletű, kötözködni vágyók bele se kezdjenek az olvasásába.  

Sajnos mindenkinek van vagy volt szenvedő betege, halottja, imára szoruló ismerőse, rokona. 

Ima hatékonysága és szabadakarat sok kérdést vethet fel. Azt szoktuk mondani, hogy imádkoz-
zunk a halottjainkért, imádkozzunk a betegeinkért, imádkozzunk egymásért, a békéért, hazán-
kért, világért.   Ez mind szép és jó. Az imák jelentős többsége – természetesen, ha összefügg az 
isteni tervvel, akarattal, akkor - teljesedik is. Ez egy nagyon fontos kérdés, s ide lázadás nélküli 
alázat, megértéséhez lelki intelligencia kell. Csak Isten látja az életünk sorozatát egybe, mi 
nem, mi csak ezt a kis földi élet pici pillanatát látjuk, Ő pedig tér-idő nélkül „lát”.  Mi, amikor 
bármit kérünk, az nem biztos, hogy összhangban van, a mi egész lélek történetünkkel, életek 

https://sasmarta.blogspot.com/
https://ufo-sas.blogspot.com/
https://isten-az-egyetlen-remenyunk.blogspot.com/
https://isten-az-egyetlen-remenyunk.blogspot.com/
https://tullepes.blogspot.com/
https://sasgondolat.blogspot.com/
https://aquila-sas.hu/
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sorozatával, ami nem egyszer kap testet, hanem sokszor, 
ez akár keresztény, akár nem keresztény, akkor is így van 
és nem is lehetne másképp. ( A kép  Fohászkodó üdvözítő (Csont-
váry Kosztka Tivadar)) 

Az a baj, hogy nem beszélnek egyenesen a hívőkkel, em-
berekkel, hanem megy a misztifikálás, csak úgy hidd el, 
egyenes beszéd nélkül nem lehet megmagyarázni az Isten 
tetteit. Ugyanis azzal lehetne vádolni – ha egyáltalán Is-
tent lehet, praktikus… vádolni -, hogy nem teljesíti kéré-
sünket, nem szeret minket. Abban biztosak lehetünk, Ő 
az, aki legjobban szeret minket a világegyetemben. Isten   
idő nélkül lát minket, és hosszú távon tudja, hogy mi hasz-
nos nekünk, mi nem. (Ez akkor is így van, és ide kell Is-
tenbe vetett bizalom, még ha most másként látjuk és 
szenvedünk miatta.) Amikor az ima fölszáll az „ég felé” 
akkor van olyan, hogy akkor is teljesedik, ha nem jó az illetőnek, mert különös körülmények 
folytán imádkozik, vagy a környezete sérülne. Isteni világ „rendezesében” is a kisebb baj felé 
haladnak, de ez a kivétel. Általában, ha tiszta szívből imádkoznak a hozzátartozókért – a fenti-
ekben felsoroltak miatt –, akkor az többnyire teljesedik. Általában az látszik, hogy az ima haté-
kony, persze nagyon fontos a tiszta szerető, hivő szív, a másik oldalon viszont fontos, hogy aki-
ért imádkozunk az felételek nélkül akarja a megvalósulást. 

 A szabadakarat miatt az ima csorbát szenvedhet, pél-
dául amikor egy ország békéért imádkozunk. Ukrajna - 
Oroszország esetén, ha a két országnak mások az ér-
dekeik, és nem akarnak békét addig, míg el nem érik az 
általuk kigondolt végeredményt, akkor innentől kezdve 
mi látszólag hiába imádkozunk, látványosan a béke lét-
rejöttére nem hat. Maximum a haldoklókon, a nyomo-
rultul megholtakon vagy rokonaiknak a lelkén tudunk 
valamennyit segíteni, de összességében nem tudjuk a 
háborút megállítani, hacsak csoda nem történik. De a 
csodát sosem lehet kényszeríteni, sem irányítani, sem 
előre jelezni, hogy mikor történik a csoda, ez kizárólag 
Isten különleges kegyelme. 

Visszatérve az   ima hatékonyságához, ha tiszta szívből 
és eget szaggatóan imádkozik valaki, és ha az illető nem akadályozza meg (nem fogadja el, nem 
hiszi Istent, nem akar tudatalatt meggyógyulni stb.), hogy teljesedjen, akkor az 90%- ban telje-
sedik. 

Visszatérek majd erre a témára csak egy kitérőt kell tennem, előbb fel kell tenni a kérdést; miért 
van az ember a földön? Erre a választ – a kérdést többnyire fel sem teszik… –, nem tanítják sem 
iskolában, sem egyetemen, még a vallások is homályosan tanítanak, sok dogma akadályozza 
őket az igazság kimondásában, hangsúlyozom nem Krisztus, hanem dogma! 

Ismét megkérdezem, miért van az ember a földön? Isten szerint azért van, hogy abbahagyja a 
Tőle való távollétet, vándorlást, ebből adódó szenvedés zavaros fájdalmas útjait, és végleg 
visszatérjen hozzá, a végtelen abszolút Istenbe. A lelkünk Tőle van és a lehetőség adása, hogy 

https://www.google.com/url?sa=i&url=https%3A%2F%2Fwww.keparuhaz.hu%2Findex.php%3Fmain_page%3Deditor%26pid%3D20314%26frame%3D7&psig=AOvVaw0wrF_8ZdaZhgc5usbn9VUS&ust=1698156995926000&source=images&cd=vfe&opi=89978449&ved=0CBMQjhxqFwoTCPjtkvatjIIDFQAAAAAdAAAAABAE
https://www.google.com/url?sa=i&url=https%3A%2F%2Fwww.keparuhaz.hu%2Findex.php%3Fmain_page%3Deditor%26pid%3D20314%26frame%3D7&psig=AOvVaw0wrF_8ZdaZhgc5usbn9VUS&ust=1698156995926000&source=images&cd=vfe&opi=89978449&ved=0CBMQjhxqFwoTCPjtkvatjIIDFQAAAAAdAAAAABAE
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valahol élhessünk, azért van, hogy észhez térjen a lélek. Isteni cél az, hogy visszavigye a lénye-
ket az eredethez. Isten földi élete Jézus formájában azért történt meg, hogy jobban felhívja a 
figyelmet, hogy Ő magából kaput csinált amin ki-be lehet menni az égi „hazába”. S itt egy nagy 
gólt lőtt a különböző reinkarnációs dolgoknak, mert K. Rahner is elismerte, hogy a reinkarnáció 
elméletileg nem kifogásolható, ha nem tart örökké. Jézus magából egy „ajtót” alkotott, egy tü-
zes ajtót, amin keresztül bemenve leég rólunk minden, végre hazamehetünk, vége a reinkarná-
cióknak. Nos, ha valaki nem akarja magáról leégetni a koszt, nem akarja kihúzni magából a bű-
nös cselekedeteit, vagy a föld, az anyag szeretetét, nem akar az égre nézni, hanem a földön akar 
még lenni, ösztöneinek, egojának, vágyainak élni stb., ezt Isten nem „díjazza”. Ez nem egyezik 
az isteni tervvel, mert az Isten lehetőséget /teremtést azért adja, hogy észhez térjenek a lények, 
hogy felismerve a tettüket /a kiválásukat, hozzá visszatérjenek. Nem azért adta, hogy még job-
ban itt akarjunk maradni, ebben az állandóan változó világban. Isten ezért adja a figyelmezte-
tést (sokszor betegség éri, mert nem vitális a lélek a sötétség legyőzésében), de nem direktbe, 
hanem indirekt módon jelzi, hogy a hozott égi muníció már nagyon fogyóban van. Ugyanis ha 
valaki hosszú ideig nem elmélkedik, nem jut fényhez, csak pránán keresztül ami elég kevés, s 
ha nem töltekezik fel imával, szent szövegekkel, nem éli meg mély gyakorlással a vallását (ha 
van..)   akkor ez az ember isteni „fényhiányos” lesz. (Az esetek nagy százalékában így játszódnak 
le a dolgok, de nem mind ezért, van más ok is, amiről most nem írok, de az a ritkább.) A lélek 
fénye homályos lesz, nem tud könnyen meghalni (vonzza a föld), csak hosszasan szenvedni 
képes. Nem tud tiszta szívvel megfordulni, kérni, kapitulálni, mert nem hiszi el, hogy ez így mű-
ködik, inkább belehal.  Isten ilyenkor valami módon embereken keresztül – akiket nem sza-
badna bántani – közli, hogy mi a probléma, hogy ember, vizsgáld felül magad, add át magad 
nekem. Ha időben – mielőtt a betegség teljesen elhatalmasodik – megteszi, akár csodálatosan 
meg is gyógyulhatna, mert, ahogy átadja magát, megnyílnak az erő csatornák (nem gátolja, ki-
nyitott) és a lélek már táplálkozik. Vannak konok emberek, akik tudják Isten létét, de   nem akar-
nak kapitulálni. Sajnos ők szép lassan haldokolnak, a betegségük súlyosbodik. Van olyan is, aki 
az utolsó percben észhez tér, de mikor már a test szétesett, akkor már nem tudja magát annyira 
összeszedni. Nem szabad az utolsó percig várni. 

Tehát a földön azért vagyok, hogy ezt a földi létünket, a lelkünk hozott homályát, amit életeken 
keresztül ráraktunk, leszedjük, kifényesedjünk, hogy vissza tudjunk találni az Úrhoz.  

Ha az emberek imádkoznak, ha a beteg csak az ima által, meg esetleg a „fényezés” által kap 
isteni erőt – ami neki egy lelki mankó… –, akkor a betegsége nem (ha az van a karmájában) vagy 
csak lassan gyógyul meg, mert saját maga nem áll oda, és nem dönti el, hogy elengedem az 
egészet, beengedem a fényt és meggyógyulok. 

Ezt nem akarja megtenni, és ezért a környezete úgy érzi, hogy nem hat az imája sem. Igazán 
hatna, ha a másik a szabad akaratából nem állna ellent. Egy hasonlattal, hogy működik? Kép-
letesen szeretnénk egy hordóba beletölteni fényt, mert feketeség van benne, de akár imával 
akár fényezéssel kitisztítja/kivilágosítja a hordót Isten embere, de ha elfolyik mellette, vagy a 
mások oldalról kinyitja a hordót, így rövid időn belül már el is távozik a fény, akkor a beteg pont 
olyan rosszul van, mint előtte. Tehát itt emberek ne azt gondoljátok, hogy az igazi imátok nem 
hat, többnyire hatna, nem ti vagytok a hibásak. Szabadakarat működik. 

Ha a beteg sorsában nem a gyógyulás van, s amit régről hozott, még van neki, valamiért adok 
kapok, bumerángelmélet stb.  Lehet, hogy ezt kell neki elszenvednie, és úgy tisztul meg. Ezt 
minden hozzátartozójának szörnyű nézni, végig élni, de itt az a feladata, hogy jósággal, szere-
tettel, vigasztalással legyen az ember felé, ezzel lehet, hogy megnyitja azt a csatornát, amit ad-
dig nem nyitott meg.  A segítő se okozzon magának rossz sorsot azzal, hogy a szenvedő embert 
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– mindegy, hogy miért – magára hagyta. Senkinek sincs joga, hogy megtegye a másikkal, akiben 
szintén Isten lelke van, tehát a részvét az együttlét, a szeretet az szükséges. 

Most halottak napja előtt (vagy után) azt mondom, 
imádkozzunk tiszta szívvel, semmi sem veszik el, 
legfeljebb mi nem látjuk a hasznát. Az odaát lévő 
lény akárhogy is ellenállt valamikor, az az ima, ami 
neki /érte címzett, megtalálja, lehet, hogy puhítja a 
lelki minőségét.   

Egy biztos, hogy ezt a gondolatsort, amit végig ír-
tam, érdemes komolyan átgondolni, mert ez az 
igazság, legalábbis annak egy része. Mélyebben is 
van, csak azt egyrészt nem tudnám leírni, másrészt 
meg a teljes igazságot nem ismerem, mert az min-
dig növekszik, mindig odébb van. Ismeretünk min-
dig nő, ahogyan a tudatunk, a felfogóképességünk 
engedi, ezért inkább legyünk szeretettel egymás 
iránt, megértően, részvétel, és mindenki tegye meg 
a magáét, nehogy számonkérhető legyen érte. 

Most ott állunk a síroknál, nyugodtan imádkozzunk, 
nem fogjuk látni, hogy mint hat, lehet, hogy egy fény 
nélküli ember, aki meghalt, ha most a lelki sötétségében gyertyát gyújtunk, megláthatja mel-
lette a járatot. Meglátja, hogy mit nem tehetett meg, és lehet, hogy kiszabadul a homályból. 
Ezzel is igen sokat tettünk, de szívből tegyük. A gyertyával a fény gyújtás ne automatizmus le-
gyen, hanem tudatos világosságteremtés, amit nagy szeretettel feléjük nyújtunk. 

 
Sík Sándor A kétarcú angyal (részlet) 

… Kétarcú angyalnak vagyok gyermeke én, 
Kétarcú élet, kétarcú ének. 

Angyal, szomorú mosolyú angyal, 
Tanítsd ölelni két karomat, 

Hadd ölelem mindennap mind a kettőt, 
A szegényeket is meg a boldogokat is.  

Hangold fel húrjaimat, 
Mindennap mind a kettőt, 

Hadd énekeljem énekedet, 
Az emberekét is meg a fél-emberekét is. 

Ha más azt mondja: föld! 
Hadd énekeljem én: 

Föld, föld, nyújtózzál ég felé! 
Ha más azt mondja: ég! 

Hadd énekeljem én: 
Ég, ég, hajolj a föld fölé! 

S ha más azt mondja: vég! 
Hadd énekeljem én a véges-arcú végtelent, 

S a véget, mely a végtelenbe nő! 
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Pável Márta, lelki rész 

Sík Sándor 

Halotti beszéd a mezei virágokhoz 
 

Esteledik, de még zöldek az árnyak. 
Köröskörül a szép mezőn kaszálnak.  
A tarka-barka sok szelíd virág 
Fejét lehajtja, megadja magát. 

Suhog a fű, a kasza éle serceg. 
Derék kaszák, pihenjetek egy percet, 
Engedjetek, hadd váltok egy komoly szót 
Szegény füvekkel, talán az utolsót. 

Esendő füvek, halandó virágok, 
Jószívvel voltam mindig én hozzátok 
Nem téptelek le, ott szerettelek, 
Ahová a Jóisten ültetett. 

Hadd mondom el hát búcsúzó beszédem 
Ezen a csendes, imádkozó réten, 
Amíg az illat, a virág imája 
Felelni tud még lelkem sóhajára. 

Hát, testvérkék, virágocskák, füvecskék, 
Mentek ti is, mint elmennek a fecskék, 
Mint lomb a fáról, kézből a kasza, 
És annyi más még - elmegyünk, haza. 

Azért, testvérkék, bizony mondom nektek: 
Mikor a kaszaélről leperegtek, 
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Ne magatokért imádkozzatok, 
Félig már üdvözültek, illatok. 

Könyörögjetek hulltotokban értünk, 
Kik ma vagy holnap nyomotokba érünk, 
Hogy ne legyünk rútabbak nálatok, 
Kik szépségben éltetek, haltatok. 

 
 

Pável Márta 

Kis vidám bölcselkedés 
 
Rakd sebességbe az agyadat, mielőtt elindítod a szádat!  
 
Egy macskát mindenre megtaníthatsz, amit ő szeretne csinálni.  

  
Azok, akik nem tudnak magukon nevetni, meghagyják ezt a feladatot másnak.  
 
Egy csapos tulajdonképpen gyógyszerész, korlátozott lehetőségekkel.  
   
Sosem értettem, miért szopják a babák az ujjukat. Aztán meg-
kóstoltam a bébiételt.  
   
Ha a kacsa nem tud úszni, nem a víz a hülye. 
 
Ha a cápa a tenyeredből eszik, a lábadból is fog.  
   
A Földön élni drága mulatság, de a csomag legalább tartalmaz 
évente egy ingyenes Nap-körüli utat.  
 
 

 

Rizmayer Péter 

Gyógyítás – Jézus követése 
 

Az evangéliumokban Jézus sok gyógyítását olvashatjuk, és bizonyára több 
olyan volt, ami nem is került leírásra. „Napnyugta után hozzátartozóik elvitték 
hozzá a különféle bajokban szenvedő betegeket. Egyenként rájuk tette kezét, 

s meggyógyította őket.” (Lk 4,40). „Amikor beesteledett, sok ördögtől megszállt embert vittek 
hozzá. Szavával kiűzte a gonosz lelkeket, és mind meggyógyította a betegeket” (Mt 8,16) Érdekes 
kérdés, hogy amikor Jézus gyógyított, akkor valójában mi történt. Jézus Istenként Isten végtelen 
fényével, erejével gyógyított, de láható, a fentiek alapján, hogy valakire rátette a kezét, valakit 
szóval gyógyított. Tehát úgy tűnik, nem mindegy. Biztos vagyok benne, hogy minden nélkül is 
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bárkit meggyógyított volna, akkor viszont ez nekünk szól, tanítványoknak, tehát oda kell rá fi-
gyelnünk.  

Az, hogy pontosan mi történt aközben, miközben Jézus valakit meggyógyított, az az evangéli-
umból nem igazán derül ki. Az olvasható a gadarai megszállott esetében (Mk 5), hogy az ember-
ből kiűzi a tisztátalan lelkeket és a megszállott ember észhez tér. Ebből úgy tűnik, hogy ez olyan, 
hogy a végtelen fény Isteni hatalmánál és erejénél fogva, mint egy úthenger kisöpri a gonosz 
lelket az emberből. (Az is érdekes kérdés, hogy Jézus ezeknek a tisztátalan lelkeknek is megkö-
nyörül, mert kérésükre megengedi nekik, hogy a disznókba menjenek – de ez már nem emberi 
dimenzió. Az is érdekes, hogy pontosan tudják, kicsoda Jézus). De lehetne úgyis fordítani, hogy 
a sötétség az éles fényt – ha elég éles – képtelen elviselni. Menekül előle. Itt az éles fénynél ne 
földi dimenzióra gondoljunk, hanem egy magasabb dimenziójú fényre, erőre, amit a lentebbi – 
sötétség – képtelen kezelni, és fel sem tud érni hozzá, emiatt menekül. Isten ebben az értelem-
ben – ha a beteg kéri és engedi, hisz benne, akkor visszafoglalja a teret, amit kiüresített Önma-
gából a teremtmények kedvéért. De ez már keményen szabadakarati kérdés is. (Akiket Jézus 
meggyógyított valószínűleg azok közül nem mindenki tudta, tudja megtartani ezt a kegyelmi ál-
lapotot és visszaesett.) Isten mindig jelen van. Isten ezt a gyógyító hatalmat (is) átadta a tanít-
ványoknak „Összehívta tizenkét tanítványát, s hatalmat adott nekik, hogy kiűzzék a tisztátalan 
lelkeket, és meggyógyítsanak minden betegséget, minden gyengeséget.” (Mt 10,1). Ugyanakkor 
már az evangéliumokban látható, hogy ez nem igazán megy az Apostoloknak (legalábbis ele-
inte, később az Apostolok Cselekedeteiben olvasható gyógyítás) „Már kértem tanítványaidat, 
hogy űzzék ki belőle, de nem tudták.” Jézus így válaszolt: „Hitetlen és romlott nemzedék! Meddig 
maradjak még körötökben? Meddig tűrjelek benneteket?” (Lk 9, 40-41). 

Eddig direkt nem írtam le azt a szót, hogy csoda. Az evangélium is csodákról beszél, de mégis 
Jézus parancsba adta a tanítványoknak, hogy így cselekedjenek, erre (is) felhatalmazta őket. 
Vagyis a tanítványoknak ezt „művelniük” kell. Még ha az embernek ez lehetetlen is, a tanítvá-
nyoknak az Isteni erőt kell képviselniük és megjeleníteniük a Földön.  

Mindezen amiatt gondolkodtam el, hogy olvasható pl. ősi tibeti gyógyítás. Van ősi keresztény 
gyógyítás, amit Jézus ránk bízott, az Isteni fénnyel történő gyógyítás. De ez nagyon nehéz, a leg-
nehezebb, hiszen egész életünket tisztán kell tartani, mintegy folyamatosan a tűzben lenni, 
hogy mindez működhessen. Folyamatosan és mindig tisztán kell tartani magunkat az Isteni ke-
gyelemnek. Ez az alapja a gyógyulásnak/gyógyításnak. Persze az ember gyarló. Gondoljuk Pio 
atyára, akinek a nevéhez számtalan csodás gyógyítás fűződik, de egyáltalán nem vetette el a 
modern orvoslást, sőt kezdeményezésére új, modern kórház épült, a Szenvedés Enyhítésének 
Háza (https://operapadrepio.it/it/). De gondolhatunk Bingeni Szent Hildegárdra is, aki a gyógy-
növények kora középkori leghíresebb szakértője volt, művet írt a természet gyógyító erejéről 
(https://terebess.hu/keletkultinfo/hildegard.html).   

Röviden…, mélyen át kell gondolnunk, hogy Jézus mit is hagyott ránk valójában, illetve mint ta-
nítványokat milyen hatalommal bízott meg. Át kell gondolnunk, hogy mi ez a hatalom, részlete-
sen és mélyen bele kell mennünk, hogy ez hogyan működik. Tekintettel arra, hogy nincs leírva, 
és nem lehet egyszerűen elintézni azzal, hogy „csoda”, és nem lehet egyszerűen csak „alkal-
mazni”. Mindenekelőtt vissza kell találnunk Istenhez, a hitünket valóban élővé kell tenni, ma-
gunkat kell képessé tenni ahhoz, hogy Isten alkalmassá találjon bennünket. Vagyis meg kell 

https://operapadrepio.it/it/
https://terebess.hu/keletkultinfo/hildegard.html
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szabadulni a bűnöktől, ragaszkodásoktól, rossz szokásoktól. El kell jutnunk ahhoz, hogy meg-
halljuk Istent. Ő tud tanítani és megmondani, hogy mi az utunk, mi az életünk értelme, miért 
vagyunk, mi a lényegünk. Ehhez egy nagyon jó, nagyon kemény lelki vezető, és rengeteg akarat-
erő, elszántság, alázat kell. Így válunk önmagunkká, így nem maradunk semmilyenek. Így az 
életünk értelmet nyer, elkezdünk tisztán látni, és szép lassan egyre több mindent megértünk, a 
minket körülvevő csodákból. Röviden rá kell lépnünk a szentté válás útjára.  

Irodalom: https://szentiras.hu/SZIT 

 
 
Márkus Balázs 

Árpádházi-Szent Erzsébet 
 
November 19-én ünnepeljük Szent Erzsébetet. 

Novemberhez, amit Szent András havának, vagy népi nyelven, az Enyészet havának hívnak, szá-
mos népi megfigyelés, illetve népi mondóka is kapcsolódik: 

 

Ködös Márton után 

Enyhe telet várhatsz, 

Havas Márton után 

Farkast soká láthatsz. 

Szent Erzsébet-napja 

Tél elejét szabja, 

Az András-napi hó 

A vetésnek nem jó. 

 

Árpádházi-Szent Erzsébetről legelőször a “rózsacsoda” jut eszünkbe: 

Erzsébet egy alkalommal alamizsnát vitt a szegényeknek. Sógora nem nézte jó szemmel a túl-
zott adakozását, ezért egyszer feltartóztatta, és látni akarta, mit visz a kosárban. Erzsébet a 
szegényeknek szánt élelemmel teli kosarát megmutatta neki, azonban ő csak illatozó rózsákat 
látott benne. 

Szent Erzsébet 1207-ben született Sárospatakon. Erzsébetet a kor szokásának megfelelően 
négyéves korában eljegyezték, a türingiai tartománygróf fiával. Először Eisenachba, majd Wart-
burgba került. Az irodalom- és zenekedvelő tartománygróf és buzgón vallásos felesége mellett 
jó nevelést kapott. 1213-ban megölték az édesanyját (a Bánk bán Gertrúd királynéja), ami után 
hosszú ideig rémálmai voltak. 

A hercegnő mindössze 14 esztendős volt, mikor egybekelt Türingia örökösével. Lajos és Erzsé-
bet házassága – a feljegyzések szerint – boldog és harmonikus lett, és az évek során a párnak 
három gyermeke is született. Mindennek dacára a rokonság mégsem volt elégedett a herceg-
nővel, mert II. András leánya nem volt hajlandó alávetni magát az udvari etikettnek, és 

https://szentiras.hu/SZIT
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szokatlanul buzgó vallásosságról tett tanúbizonyságot. Vezeklőövet hordott, és a kor szerzetesi 
szokásai szerint ostorozta magát. 

Erzsébet IV. Lajos őrgróf uralkodása alatt kórházakat alapított, ahol személyesen is  ápolta a 
betegeket. Férje 1225-ben – II. Frigyes császár hűbéreseként – keresztes hadjáratra vonult a 
Szentföldre, és Erzsébet vette át az államocska irányítását, hatalmát a szegények érdekében 
használta fel. A hercegnő éhínség idején kinyittatta az uralkodói éléskamrákat, télire pedig 
mindazokat befogadta palotájába, akik fedél nélkül maradtak. Az adakozást természetesen a 
türingiai őrgróf fivérei nem nézték jó szemmel. 

Erzsébet 20 évesen özvegy lett. A gyász hatására a hit és az aszketikus életmód felé fordult. 
Családja nyomására kénytelen volt lemondani vagyonáról és Marburgba költöznie, ahol belé-
pett a ferences rendbe. A megmaradt javait a betegek és szegények gondozásának szentelte. 
1231. november 17-én hajnalban meghalt. 

A hercegnő halálát számos csodás esemény – például gyógyulás – kísérte, így aztán IX. Gergely 
pápa hamarosan megindította a köztiszteletben álló fiatalasszony kanonizációs eljárását, mely 
1235-ben Erzsébet szentté avatásával zárult. A feleségek, a fiatal anyák, a ferences harmad-
rend és a szolgáló szeretet védőszentje. Tiszteletére a marburgi székesegyházat építették a sír-
helye fölé. 

Rövid élete során elsősorban a külső megnyilvánulások ragadják meg a képzeletünket:  ala-
mizsnálkodás, betegek ápolása; és gyakran elfelejtjük, hogy e mögött mi is lehet. Edith Stein 
érdeklődéssel kutatta a többszáz évvel ezelőtt élt szent életét, mert „Szent Erzsébet lángolt és 
emléke szentül izzik”. Edith Stein kiemeli, hogy minden tény, amit Erzsébetről elmondanak, 
minden fennmaradt szava egyet árul el, hogy Erzsébetben határtalan szeret volt. Az ilyen nagy-
fokú szeretetnek egyetlen forrása lehet: Krisztus szeretete és ennek szelleme töltötte be és ala-
kította Erzsébet életét. Erzsébet egy temperamentumos, vidám lelkületű ember volt, ugyanez-
zel a temperamentummal végezte feladatát, amit Istentől kapott. Eközben küzdelmet vívott sa-
ját természetével is, amely hajlamos volt túlzásokra. Erzsébetet uralkodónak nevelték. Az ural-
kodók között nem volt szokás, hogy az alattvalókkal, azok életkörülményeikkel foglalkozzanak. 
Csak annyira, amennyire az érdekük megkívánta. Erzsébet rokonai sem voltak mentesek a gát-
lástalan hatalomvágytól, a kapzsiságtól. Erzsébet nem volt szabad az ilyen indulatoktól. Jól 
tudta, hogy nem engedheti át magát veszélytelenül érzelmeinek. Tudta, hogy a saját kívánsá-
gainktól és hajlamainktól való elszakadás nélkül nincs tökéletesség. 

Szent Erzsébet példa lehet a mai ember számára is. Az ember körülményei élete során többször 
is megváltozhatnak, de mindig és minden időben egyetlen vezérlő pont az Isten akarata kell, 
hogy legyen. 

 
Felhasznált irodalom 

• https://jelesnapok.oszk.hu/prod/unnep/november__szent_andras_hava__oszuto__enyeszet_hava 
• https://www.csurdongolo.hu/post/november-szent-andr%C3%A1s-hava 
• Magyar Kurír; Árpád-házi Szent Erzsébet (2022.11.19 ) 

o https://www.magyarkurir.hu/hirek/arpad-hazi-szent-erzsebet 
• Edith Stein: Eletalakítás Szent Erzsébet szellemében (Szolgálat 32 – 1976 / 4 ) 

o http://www.ppek.hu/facsimile/Szolgalat_32_1976_4.pdf 
• Szalay László: „…itt van a nagy látvány, Szent Erzsébet” (2022.11.19.) 

o https://katolikus.ma/itt-van-a-nagy-latvany-szent-erzsebet/ 
• Szent Erzsébet élete (Szent Erzsébet Út Alapítvány) 

o https://www.szenterzsebetut.hu/szent-erzsebet-elete 
• Diós István: A szentek élete  

o https://archiv.katolikus.hu/szentek/1119.html 
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Rizmayer János László 

Ki volt az első keresztény császár? 
 

Nagy Konstantin 306-tól 337-ig uralkodott. 312-ben, a Milvius-hídi csata 
előtt a napban állítólag meglátott egy keresztet, alatta az „E jelben győzni fogsz” szavakkal. A 
csatát végül megnyerte, és ezután Konstantin legalizálta a kereszténységet, és végül a halálos 
ágyán meg is keresztelkedett, így a történészek őt tartják az első keresztény római császárnak. 
Ám az utóbbi időkben felmerült egy másik elmélet is.  

Philippus császár (244-249) – becenevén Philippus Arabs (arab szárma-
zása miatt) – a 3. században uralkodott, körülbelül 60 évvel Konstantin 
császár előtt. Uralma alatt ünnepelték (248-ban) Róma alapításának ez-
redik évfordulóját. Végül egy trónbitorló elleni csatában (Decius) vesz-
tette életét. 

Euszebiosz ókori keresztény történetíró az Egyháztörténet c. művében 
azt írja, hogy Philippus volt az első császár, aki a keresztény hitet gyako-
rolta. A könyvben az író többször is utal a császár hitére, például megem-
líti, hogy Nagyszombaton egy meg nem nevezett püspök nem engedi be 
a templomba őt, mivel még nem gyónta meg bűneit. Ezen kívül azt is ál-
lítja a történetíró, hogy Decius (az előbb már megemlített trónbitorló) épp 
azért üldözte a keresztényeket, mivel személyesen gyűlölte Philippust. Mindezek mellett 
Euszebiosz azt is megemlíti, hogy Órigenész, a híres egyházatya is írt leveleket Philippusznak 
és a császár feleségének. 

Bár a fentiek alapján a császár hite vitathatatlannak tűnik, van pár olyan tény, amelyek vélemé-
nyem szerint kétségbe vonja ezt az állítást. Euszebiosz nem volt Philippus kortársa, műve kö-
rülbelül 65 évvel Philippus halála után jelent meg. Ezen kívül fennmaradtak olyan források, me-
lyek azt állítják, hogy a 248-ban rendezett játékokon a pontifex maximus (a római pogány vallás 
legfelsőbb papja) tisztségét töltötte be. Úgy hiszem, az a tény is gyanút kelthet, hogy a nem ke-
resztény írók művei nem említik meg, hogy Philippus császár keresztény lett volna. Minden-
esetre azok a történészek, akik szkeptikusak a császár hitével kapcsolatban, egyetértenek ab-
ban, hogy tolerálta a kereszténységet (ezen történészek szerint ebből a megtűrésből született 
az az elmélet, hogy a császár keresztény volt). 

A fenti források alapján számomra úgy tűnik, hogy Philippus viszonylag tehetséges császár volt. 
Ezt amiatt gondolom, mivel a 3. században sűrűn követték egymást a császárok, ő ellenben 5 
évig tudta a trónját megőrizni. Összességében, szerintem Philippus a vallást eszköznek tekin-
tette, és ebből kifolyólag tűrte el a kereszténységet. Hívőként azonban remélem, hogy mind 
Philippust, mind Nagy Konstantint megérintette Jézus tanítása. 

Források: 
• Britannica 

Philippus Arabs (244-249) 
római császár 
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• Euszebiosz egyháztörténete (VI. könyv, 34., 36., 39. fejezet) 
• New World Encyclopedia 
• Wikipedia 

 
Oroszi-Kuzmich Kinga 

Gondviselésről 
 

Valamelyik hétvégén a tószegi telkünkön a tereprendezéshez hozattunk egy 
adag földet, amit egy kupacba borítottak le, mi meg szép lassan a nap folya-
mán elterítettük a dombot. A kupac jó porhanyós volt, épp alkalmas arra, 
hogy a velünk lévő kutyánk a tőlünk elkunyerált eledelét a biztonság kedvéért 

későbbre elássa benne. Nem számított rá, hogy a kupac estére sehol sem lesz, és akkor már 
aggódva keresgélte a rögtönzött éléskamráját, ami a falatokkal együtt semmivé vált. 

Elgondolkodtatott ez a viselkedés. Hiszen mi, emberek is tudunk így viselkedni Istennel szem-
ben. Intézzük a magunk kicsi(nyes) dolgait, raktározunk, tervezgetünk, de sokszor nem figye-
lünk Isten nagyobb terveire, nem vesszük észre, hogy amire építünk, amire számítunk, az labi-
lis, múlandó dolog és Isten esetleg mást tervez vele, mint amit mi gondolunk vagy szeretnénk. 
Nem vesszük figyelembe, hogy mi csak egy kis szeletét látjuk az életnek, a világnak, csak az 
erre vonatkozó szempontokat tudjuk számításba venni, de Isten mindent egyben lát és irányít, 
mindent figyelembe véve rendezi el a dolgokat. Így bizony lehet, hogy terveinket tekintve hop-
pon maradunk. 

És van még valami, ami ebben a példában megmutatkozik. A kutya 
minden este megkapja a maga vacsoráját, és napközben is csur-
ran-cseppen valami, hiszen, amit elásott, sem magától szerezte, 
hanem tőlünk kapta. Tudhatná, hogy el lesz látva, hogy gondosko-
dunk róla, mégis kuporgat, s ha elvész a kincse, aggódik, szomor-
kodik. Az ember is hasonló. Az Isteni Gondviselés gondoskodik ró-
lunk, tudni kell mély hittel, szeretettel rábízni magunkat, nem aggódva, a sajátunknak hitt dol-
gokat, terveket szorongatni, mert ennek semmi értelme. Sokkal több az, amit Ő adhat nekünk, 
mint amit a magunknak megszerzés illúziója által kaphatunk. Kicsinyes és szomorú dolog foly-
ton magunk alá kaparni mindent, majd aggódni, félni az elvesztésétől. Hiszen, aki megteszi, 
amit Isten vár tőle, és átadja magát az Ő akaratának, annak Isten gondját viseli, nem fog sem-
miben szükséget szenvedni. 
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AQUILA HUMOR 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Forrás FB 
  



 

 

15 

Hirdetményünk, felhívásunk 
 
Az AQUILA Civil Társaság 2020. decemberében alakult, átvéve a megszűnt párt feladatait. Kö-
tetlenebb, tagdíj nélküli, józan és építő kritikára épült. 

 
Az alakulási dokumentumunk határozata alapján a belső keménység és tisztaság 
védelme fontos. Nálunk mindenki önkéntes. 
Kérjük, ha érez magában erőt ehhez az intelligenciát, becsületet és kitartást kívánó 
munkához, jelentkezzen, várjuk. 

 
Üdvözlettel: Szeibert Márton, az AQUILA Civil Társaság ügyvezetője 
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